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ROK 2003 

 

 Na první dny začínajícího roku dvoutisícího třetího nám 
příroda připravila poněkud vrtkavé počasí . Tak na Nový rok jsme se 
probudili do pravé zimy. Sněhem pokrytá krajina zalitá sluncem se 

třpytila při čemž teploměr ukazoval ráno na minus třináct stupňů. Už o 
následující noci však přišel vydatný déšť, po sněhu ani památka a prší 

i třetího ledna. Čtvrtého již jen mrholí a začíná proletovat sníh. A od 
pátého ledna začíná opět přituhovat ráno od devíti do jedenácti mrazu 

a odpoledne mrzne o něco méně o to od minus 7 do minus devíti 
stupňů. V dalších dnech je opět jako na houpačce. Našim včeličkám 

takovéto střídání teplot asi příliš nesvědčí . Měl by přijít co nejdřív 
alespoň jeden den, kdy by se mohly proletět.  

 Zatím co včely ještě v zimním chomáči začínají ošetřovat 
první buňky s plodem, jejich hospodáři musí odebrat z podložek, které 

do úlů vložili v polovině prosince spadlou měl. Tu vždy v jednom 
vzorku ze stanoviště včelstev musí předat prostřednictvím svých 

důvěrníků nákazovému referentovi příteli Ing. Stanislavu Poskočilovi. 
Ten pak vzorky doručí veterinárnímu zařízení , v němž ze vzorků zjistí 
intenzitu napadení včelstev roztočem Varroa Destruktor.  

 

95. VÝROČNÍ ČLENSKÁ SCHŮZE 

se koná v sobotu dne 18. ledna 2003 od 9. 00 hodin v pěkném 
prostředí hudebního sálu Magistrátu města Pardubic na Perštýnském 

náměstí. Členové výboru se scházejí o hodinu dříve aby připravili sál 
pro nadcházející jednání a tombolu, která se při tomto setkání, tak jako 

v předchozích letech, uskuteční.  

 Přivítáním přítomných a zejména hostů, mezi nimiž by i přítel 

Josef Píša z Okresního výboru Českého svazu včelařů Pardubice, 
výroční jednání místopředseda Základní organizace přítel Ing. Josef 

Křepela zahájil. Po schválení programu a zvolení mandátové a 
návrhové komise se ujal slova předseda přítel Evžen Báchor.  

 Ten ve svém projevu zhodnotil uplynulý rok 2002. Podle něho 

to byl rok pro včely velice příznivý. Včelstva se mohla velmi dobře 
rozvíjet, což se pak odrazilo i ve výnosech medu. Doslova uvedl, že si 

na minulý rok nemůže žádný včelař stěžovat. Rovněž tak spolkový 
život proběhl zdárně. Neopomněli jsme ani osvětu, v minulém roce na 

našich setkáních jsme se poučili na dvou odborných přednáškách. 
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Vyvrcholením naší činnosti spolkové byla důstojná oslava 95. výročí 
založení naší včelařské organizace. Dny medu, které jsme uspořádali 
v novém prostředí Druhé divadelní scény Hronoviclá měly velký ohlas 

jak u veřejnosti, ve sdělovacích prostředcích, tak i ve vedení radnice. 
Magistrátem jsme byli označeni jako nejaktivněji pracující spolek ve 

městě. To by nás mělo zavazovat k tomu, abychom na této cestě 
pokračovali. Vyslovil také poděkování těm, kteří se svými 

přednáškami snaží vzbudit zájem o včelaření mezi školní mládeží . Ani 
v tom bychom neměli polevit. V projevu ocenil disciplinovanost 

většiny našich členů prokazovanou při péči o zdraví našich včelstev. 
V závěru vyslovil lítost nad tím, že se našich setkání i dalších činností 

zúčastňuje pravidelně jen něco přes 30% členské základny.  

 K jeho projevu nelze mnoho dodat, snad k jeho poslední 

poznámce tolik, že se včelaři rekrutují z řad dříve narozených. Pro 
mnohé z nich by nebylo snadné se vůbec do města dostat, nejsou 

všichni z Pardubic. Mnohým z nich to pak nedovolí jejich zdravotní 
stav. Přesto však těch, kteří by mohli mezi nás přicházet je zřejmě dost 
a je to k jejich škodě, že tak nečiní.  

 Přehled o tom, jak jsme hospodařili s našimi financemi podává 
pokladník ZO přítel Ing. Jiří Marhan. Proto ve „Zprávě o 

hospodaření ZO ČSV Pardubice za období od 1. 1. 2002 do 31. 12. 
2002“ následují strohá čísla, která však také něco vypovídají o životě 

naší organizace.  

 

Příjem: 
1. Státní dotace      308.550,00Kč 

2. Příspěvek na zazimování včelstev    41.080,00Kč 
3. Poplatky členů za léčiva      37.180,00Kč

  
4. Pohledávka za léčiva z r. 2001  4950,00Kč 

5. Obj. programu na Dny medu od Magistrátu Pardubice 20.000,00Kč
  

6. Poplatky od účastníků zájezdu     8.000,00Kč 
7. Příjem za prodej formidolu     672,00Kč 
8. Příjem za prodej medoviny     20.646,00Kč 

9. příjem za prodej losů v tombole     1.545,00Kč 
10. Příspěvky nových členů      1.045,00Kč 

11. Úroky z vkladů u ČSOB      850,79Kč 
12. Členské příspěvky po 200, -Kč     31.600,00Kč 

13. Příspěvky za včelstva á 16, -Kč     32.640,00Kč 
14. Příspěvky za včelstva pro ZO á 5, -Kč    10.200,00Kč 

15. Příspěvek OV ČSV      2.000,00Kč 
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Příjem celkem       520.958,79Kč 

 

 

Vydání: 
1. Výplata státní dotace 306. 300,00Kč 

a. Výplata příspěvků na zazimování včelstev  40.740,00Kč 

b. Vrácení nevyplacených dotací a příspěvků   2.590,00Kč 
c. Odvod členských příspěvků pro ÚV ČSV  31. 600,00Kč 

d. Odvod příspěvků nových členů     804,40Kč 
e. Odvod příspěvků za včelstva (85%)    44,00Kč 
f. Úhrada faktura za léčiva     37.700,00Kč 

g. Úhrada faktury za formidol     664,00Kč 
h. Úhrada faktury za zájezd 8. 805, 30Kč 

i. Vstupenky do Muzea řemesel     1. 560,00Kč 
j. Občerstvení při členské schůzi 1554,00Kč 

k. Nákup předmětů do tomboly 868,00Kč 
l. Nákup medoviny      14.071,00Kč 

m. Cestovní příkazy       1.240,50Kč 
n. Poštovné, xerox, nová razítka     1.776,20Kč  

o. Funkční odměny      10.370,00Kč 
p. Daně Finančnímu úřadu      1.830,00Kč 

q. Náklady na Dny medu     17.475,40Kč 
r. Úhrady přednášejícím 3740,00Kč 
s. Nájem kanceláře 500,00Kč 

t. Poplatky ČSOB 630, 20Kč 

Vydání celkem 512.563,00Kč 

 

Účetní výsledek hospodaření za rok 2002 

Příjem celkem      520.958,79Kč 

Vydání celkem      512.563,00Kč 

Výsledek 8395,79Kč  

 

Stav finančních prostředků: 

Datum    1. 1. 2002  31. 12. 2002 

Postkonto u ČSOB 48. 496,08Kč   67.116,17Kč 
Spořící účet u ČSOB 13. 200,00Kč   3.200,00Kč 

Hotovost v pokladně 4. 471, 90Kč    4.247,60Kč 
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Celkem    66. 167, 90Kč   74.563,77Kč 

 

Výsledek       +8.395,79Kč 

   Sestavil ing. Jiří Marhan dne 10. ledna 2003.  

 

 Podepsáni: Předseda - Evžen Báchor, Jednatel ZO- Ing. Josef Vlach, 
Pokladník – Ing. Jiří Marhan, Revizoři účtů-Oldřich Kimler a ing. Martin 

Hromádko 

 

 V závěru svého vystoupení apeloval přítel Marhan na členy, aby 
žádosti o dotace a příspěvek na zimování podávali včas a řádně vyplněné.  

 
 Dalším z funkcionářů, který podával zprávu, byl jednatel přítel 

Ing. Josef Vlach. V úvodu zmínil změny, k nimž došlo v průběhu 
roku 2002. V tom období opustili výbor na vlastní žádost tito jeho  

členové: Ing. Eva Jarkovská, Václav Bureš a Miroslav Teplý. Na 
uvolněná místa byli kooptováni Ing. Martin Hromádko a MUDr. 
Radek Hubač. Třetí chybějící bude mezi členy nadále vyhledáván. 

Ten by měl zajišťovat kulturní stránku naší činnosti. 
 K dnešnímu dni má naše Základní organizace 164 členů a 

pečuje o jednoho včelaře nečlena. Podle žádostí o dotace naši 
členové chovají 2. 057 včelstev. V průběhu roku ukončilo členství 

12 přátel. Nejčastějším důvodem bylo pokročilé stáří . Bylo přijato 6 
nových členů a počet se zvýší o dva členy, pokud tito budou na 

dnešní schůzi přijati.  
 Dále informoval o změnách na místech některých důvěrníků. 

Tak v Pardubičkách to bude za přítele Jiřího Stejskala přítel Ing. 
Oldřich Dumek, Pardubice, Mandysova 438. V Čeperce bude tuto 

funkci zastávat přítel Jiří Veselý, Čeperka Vrchlického 92. 
V Lázních Bohdaneč pak přítel Ing. Miroslav Věříš, bytem 
Bohdaneč, Perštýnská 268.  

 V listopadu odeslal jednatel seznam našich členů, kteří v 
letošním roce oslaví životní jubilea. Týká se to výročí od 65 do 90 

let vždy po pěti letech. Mezi nimi jsou i dva členové výboru ZO a to 
v lednu oslaví sedmdesátiny přítel Ing. Jiří Marhan a v únoru 

pětašedesátiny přítel Oldřich Kimler.  
 Krátce se také ve své zprávě zmínil i o Okresním výboru ČSV, 

k jehož práci byl v průběhu minulých dvou let vyslovován názor, že 
tento nepracuje tak jak by měl. Okresní výbor je takový, jaký jsme 

v roce 2000 zvolili. Řekl, že bychom si měli v první řadě ujasnit, co 
by měl OV plnit a v druhé řadě by se měli hledat kandidáti, u nichž 
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by byl předpoklad dělat něco nového. Nové volby členů OV by 
mohly situaci vyřešit a ty budou již za rok.  
 Závěrem své zprávy poděkoval všem, kdož pomohli při 

přípravě a hlavně v průběhu Dnů medu. Ukázalo se, že lidí 
ochotných udělat něco navíc, je více než jsme předpokládali.  

 Zdravotní stav našich včelstev se nelepší, ale ani se nezhoršuje. 
To byla podstata zprávy nákazového referenta přítele Ing. Stanislava 

Poskočila. Na území naší Základní organizace se nevyskytla žádná 
nákaza typu moru včelího plodu. Intenzitu napadení roztočem 

Varroa Destruktor se nám daří držet na nízké úrovni a to díky 
odpovědnému přístupu většiny našich členů k léčení této nákazy.  

 Po přednesení zprávy hospodáře týkající se předmětů, které má 
organizace ve vlastnictví, připomenul přítel Ing. Vlach, že 

aerosolovací přístroj zapůjčil příteli Viktoru Ryšavému a přístroj 
s největší pravděpodobností byl zničen při požáru jeho kočovného 

vozu, v němž skončil zřejmě dobrovolně život i Viktor Ryšavý.  

 Členové revizní komise Oldřich Kimler a Ing. Martin Homádko 
ve zprávě o revizi, kterou u př. pokladníka Jiřího Marhana provedli 

dne 6. 1. 2003, konstatovali, že celý pokladní systém včetně výplaty 
příspěvků i členských příspěvků je velmi dobře veden. Podrobnou 

kontrolou všech příjmových a výdajových dokladů zjistili naprostou 
shodu. Ve zprávě doporučili Výroční členské schůzi schválit zprávu 

o hospodaření za rok 2002 a schválit i finanční plán na rok 2003.  

 V diskusi přítel předseda Báchor přednesl návrh činnosti, 

kterou by se Základní organizace měla zabývat v nadcházejícím roce 
2003. Vyslovil naději, že se nám podaří opět uspořádat zájezd a že 

budeme pokračovat mimo jiné i v pořádání Dne nebo Dnů medu se 
soutěží o nejlepší med.  

 Na Výroční členské schůzi byli za členy bez připomínek přijati 
dva noví členové. Ladislav Falešník z Lánů na Důlku 96, který 
převzal včely od přítele Jaroslava Hrdiny (3. 8. 1927) z Pardubic, ul. 

Na Záboří a Antonín Matyáš ze Sezemic, ul. Pardubická 478, který 
má jedno včelstvo v Kuněticích.  

 Do kurzu prohlížitelů včelích nákaz se mohou zájemci hlásit u 
jednatele přítele Vlacha.  

 Poté co přítel Ing. Josef Šroll za mandátovou komisi sdělil, že 
Výroční členské schůzi je přítomno 96 členů což je nadpoloviční 

většina a tudíž Výroční schůze je usnášeníschopná, přečetl přítel 
Ing. Bohumír Pitthard návrh na usnesení.  
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Usnesení 95. Výroční schůze: 

Výroční členská schůze schvaluje: 

a) přednesené zprávy o činnosti výboru a celé ZO za 
rok 2002 

b) zprávu pokladníka 

c) zprávu hospodáře 
d) revizní zprávu 

e) zprávu mandátové komise 
f) z každého včelstva zaplatit ve prospěch ZO částku 

5, -Kč v roce 2003 jako účelový příspěvek 
g) plán činnosti na rok 2003 

h) finanční rozpočet na rok 2003 
i) kooptování nových členů do výboru: př. Martina 

Hromádko, př. MUDr. Radka Hubače a člena revizní komise 
přítele Zdeňka Matouška 

 
Výroční členská schůze ukládá 

a)  v souvislosti s bojem za zdravotní stav 
včelstev vyhledávat a likvidovat divoce žijící včelstva, 
zalétlé roje neznámého původu a staré nepoužívané úly 

jako možné zdroje nákazy,  
b) při prevenci a tlumení chorob úzce 

spolupracovat s veterinární službou,  
c) výboru zajistit v roce 2003 celkem 7 

členských schůzí se třemi odbornými přednáškami a jednu 
schůzi výroční,  

d) výboru zajistit léčiva pro všechny členy naší 
ZO 

e) výboru zkvalitnit práci důvěrníků 
f) při kočování organizovaném samotnými 

včelaři nevybírat žádný poplatek.  
 
  Usnesení bylo přijato všemi přítomnými bez připomínek.  

 O přestávce si výherci vyzvedávali ceny, které vyhráli 
v tombole. Nejhodnotnější cena byl nový úl, který věnoval do 

tomboly přítel Josef Janeček z Pardubic, ul. Pichlova.  
 

 K počasí v lednu 2003 je možno dodat, že nejnižší ranní 
teplota minus třináct stupňů ze dne prvního ledna již překonána 

nebyla. Odpoledne sestoupila pak nejníže na minus devět stupňů 
sedmého ledna. Průměrné teploty pak byly následující: ranní –2, 
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6
o
C, odpolední –0, 8

o
C a průměr ranních a odpoledních činil –1, 

7
o
C.  

 

Dne 4. února 2003 zahájil v hale na Magistrátu města 
Pardubic přítel Evžen Báchor výstavu svých fotografií z IX. 

Městských slavností i se snímky z našich Dnů medu.  

Výsledky vyšetření zimní měli, finance z OV ČSV  

 

10. února 2003 se schází výbor v klubovně ve Spolkovém 
domě. Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Ing. Josef Křepela, Ing. 

Jiří Marhan, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Martin Hromádko, Ing. 
Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Josef Havrda.  

Výbor konstatuje, že z výsledků vyšetření směsných vzorků 
zimní měli je zřejmé, že se nám stále daří držet intenzitu napadení 

roztočem Varroa Destruktor na nízké úrovni. Přes padesát procent 
vzorků bylo bez roztočů a pouze 5 vzorků vykazovalo více než tři 
roztoče na včelstvo. Ti, u nichž byla tato hranice překročena, musí 

nyní včelstva přeléčit a to nátěrem plodu přípravkem Mavrik. Těmi 
postiženými jsou přátelé: Miroslav Kadleček z Ohrazenic 209, 

Jaroslav Kožíšek ze Sakařovy ulice 1365, Jan Kořínek ze Spojila27. 
Ladislav Kramář z Čeperky 29, Miroslav Sixel z Polabin 376.  

Od dále jmenovaných nemá nákazový referent záznam o 
vyšetření měli: Dvořáček z Rosic, Hybský z Čeperky, Klapka 

z Bohdanče, Dr. Josef Michalec z Černé za Bory, Pithart z Rosic, 
Šťovíček ze Studánky, Vecek ze Žižína. V této souvislosti dostal 

přítel Poskočil úkol napsat dopis na Veterinární správu se jmény 
těch, kteří neodevzdali měl k vyšetření.  

 
Konkrétní podobu nabývá cíl zájezdu, který by se měl 

uskutečnit koncem května a to na pobočku VÚ včelařského Žeravice 

u Přerova. Specializují se tam na chov matek a na chov čmeláků – 
bude to jistě zajímavé.  

V neposlední řadě se téhož dne přetřásala i otázka financí , 
které rozděluje OV ČSV mezi Základní organizace našeho okresu. 

Přítel pokladník Marhan sdělil, že jsme jako jediná ZO podali včas 
hlášení na OV ČSV. Při té příležitosti mu tam bylo sděleno, že jsme 

nejaktivnější ZO a že proto dostaneme nejvyšší částku. Nakonec to 
však dopadlo tak, že těmi 8 tisíci, které měl OV k dispozici, podělil 

všechny čtyři ZO rovným dílem!! 
 Budeme se snažit, aby nás v OV ČSV zastupoval přítel Ing. Jiří 

Vojtěch, namísto přítele Václava Bureše, který tam pro 
zaneprázdnění nedochází.  
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Dostali jsme dva dopisy 

  

Za zmínku také stojí dva dopisy z korespondence, kterou 
dostává přítel předseda. Jeden dopis jsme dostali od jednoho včelaře 

z Prahy. V něm nás žádal, abychom se připojili k němu a společnou 
snahou docílili toho, aby byli odškodněni i ti včelaři, kteří přišli o 

svá včelstva v důsledku otravy chemickými látkami používanými 
k ošetřování zemědělských plodin a to i v případech, kdy se toto 

nepodaří prokázat. Je velice nepravděpodobné, že by se toto jeho 
snažení podařilo do právních norem prosadit. Je však více než 

pravděpodobné, že kdyby se toto podařilo do legislativy prosadit tak 
by počet „otrav“ stoupal do astronomických výšek… Druhý dopis a 

to od přítele Františka Jedličky z Opavy se týkal časopisu 
Včelařství. Zmíněný přítel v něm kritizoval současnou úroveň 

časopisu, jeho barevnost, a navrhuje aby se vrátil zpět k černobílé 
formě. Ani tento názor nenašel u členů výboru pochopení . Všichni 
jsou toho názoru, že současná úroveň časopisu Včelařství je velice 

dobrá a že by návrat k jednobarevnému provedení časopisu spíše 
uškodil.  

  
 

Výsledky vyšetření zimní měli 

 
Na členské schůzi dne 13. února 2003, konající se v kavárně 

EVROPA, nás seznámil přítel Ing. Stanislav Poskočil s výsledky 
vyšetření zimní měli. Mimo šesti případů z Rosic, o nichž neví, zda 

byly vzorky k vyšetření odevzdány, přišly výsledky všech námi 
odevzdaných vzorků. Potom jmenovitě uvedl pět včelařů, kteří měli 
více než tři roztoče na jedno včelstvo. Ti podle něho buď v prosinci 

neočistili podložky anebo na podzim nesprávně včelstva ošetřili. 
Proto musí provést další ošetření a to nátěrem plodu přípravkem 

MAVRIK.  

Po informaci o připravovaném zájezdu na Moravu a to na 

šlechtitelskou stanici Žeravice u Přerova, kde se mimo jiné zabývají 
chovem matek a chovem čmeláků, došlo k stěžejnímu bodu 

programu a to k vyprávění našeho člena přítele Ing. Jiřího Vojtěcha 
z Černé za Bory. Přítel Vojtěch je zkušeným včelařem, dnes se svojí 

rodinou chová 75 včelstev a to v obci Kostelec u Heřmanova 
Městce. Vyprávění uvedl slovy “Jak to dělám já aneb, jak jsem měl 

včelařit již před čtyřiceti lety“. Nejtěžší chvíle ve svém včelaření 
zažil v roce 1982, kdy musel utratit svých čtyřicet včelstev, která 

byla připravena ke kočování na řepku, přestože byla včelstva 
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prokazatelně mimo pásma vytyčeného kolem ohniska výskytu 
roztoče Varroa Jacobsoni. Dodnes to pociťuje jako svévoli 
tehdejšího veterináře přes chov včel.  

 
 

  

Jednání výboru,  

Výborová schůze dne 10. března 2003 v klubovně ve 

Spolkovém domě. Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Inh. Josef 
Křepela, Ing. Martin Hromádko, Ing. Josef Vlach, Ing. Stanislav 

Poskočil, Ing. Jiří Marhan, Ing. Josef Šroll, Josef Havrda.  
Přítel Evžen Báchor připomněl, že se tento týden v sobotu bude 

v Nasavrkách konat již druhý seminář o metodách včelaření 
v nástavkových úlech. Dále sdělil, že na něj byl ze strany Českého 

rozhlasu vznesen dotaz, jak nám přečkala včelstva zimu a to jako reakce 
na zprávy z Moravy, kde má docházet k hromadným úhynům.  

Předal příteli Vlachovi mapu okolí Pardubic a to ve formě 

atlasu. Do té se budou moci zanést stanoviště včelstev.  
Dále mu předal návrh formuláře na němž by měli naši členové dát 

souhlas se zpracováním jejich osobních dat. Přítel Vlach tento namnoží 
a na členské schůzi požádá přítomné o podpis . Potom toto nahlásí na 

Úřad pro ochranu osobních dat.  

Přítel Báchor navrhuje abychom se zúčastnili při tvorbě arboreta 

v Nasavrkách a to vysazením jednoho stromu u něhož by bylo jméno 
naší ZO. Výbor schválil návrh přispět do zamýšleného arboreta při 

vzdělávacím včelařském středisku v Nasavrkách jedním stromem.  

Zmínil se i o naši účasti na zápisu do prvních tříd v ZŠ 

Staňkova, kde jsme přispěli na žádost zmíněné školy k výzdobě třídy 
v níž se zápis konal. Výzdoba byla v duchu „Včelky Máji“.  

Vyzval k přemýšlení o tom, zda bychom nemohli využít pomoc 

Evropské unie „Sapard“, která se bude týkat rozvoje venkova a to např. 
vybudováním včelařské farmy.  

K tomuto bodu dodal přítel Šroll, že požadavků na tento fond je 
už za 6 mld a k dispozici je cca polovina této částky. Přítel Hromádko 

uvedl, že věc není tak jednoduchá. Projekt zaplatí naše banka a potom 
tato obdrží peníze ze Sapardu. Vidí možnost výsadby včelařsky 

zajímavých stromů a keřů v případě, že by se našlo vhodné místo 
k rekultivaci.  

 Hlavní náplní programu nastávající členské schůze dne 13. 
března 2003 bude přednáška přátel Hubače a Hromádka. Mimo toho 
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budou podány členům informace, které byly projednávány na dnešní 
schůzi výboru.  

Dotace opět bude, příspěvek na zazimování nikoliv 

 Přítel Vlach následně podal informaci z aktivu nákazových 

referentů, kterého se zúčastnil společně s MVDr. Štrausem 
z Veterinární správy. V letošním roce bude opět vyplácena dotace ve 

výši 150, -Kč/včelstvo. Nebude však vyplácen příspěvek na 
zazimování, namísto toho budou včelařům dotována léčiva a to 60% 

jejich ceny. Na aktivu bylo řečeno, že v žádném případě nebude 
možno poskytnout náhradu při eventuální otravě včel, pokud tato 

otrava nebude prokázána. Aby se pokud možno zabránilo otravám 
včel, navrhuje přítel Vlach provést v zemědělských podnicích osvětu, 

při níž by odpovědní pracovníci byli seznámeni s vyhláškou v níž jsou 
i sankce za její porušení. Dále sdělil, že od 1. 1. 2003 jsou změněny 

podmínky pro výplatu náhrad ze Svépomocného fondu ČSV.  

AETHINA TUMIDA další škůdce včel na obzoru  

Na aktivu přítel Vlach získal vyobrazení nebezpečného škůdce 
včel, který se z Afriky dostal do Severní Ameriky a odtud údajně už i 

do Evropy. Škůdce se jmenuje AETHINA TUMIDA. Je to brouk, 
který ve včelstvu ničí vše co tam je, od plástů, plodu až po medné 

zásoby.  
 V léčbě Varoázy je nyní v Evropě hitem kyselina šťavelová. 

Novinkou je dále to, že se ze vzorků měli dá zjistit i mor včelího 
plodu. Protože však vyšetření vzorku je značně nákladné, bude se 

vyšetřovat směsný vzorek z větší oblasti.  

 V dubnu bude přednášet přítel Ing. Řeháček na téma „Výživa 

včelstev a šlechtění“. Dále přítel Vlach sdělil, že se pokusí získat do 
výboru Ing. Jitku Duchovou, která by byla vhodná na místo kulturního 
referenta. Navrhuje promluvit s přítelem Ing. Vojtěchem o jeho 

členství v OV ČSV.  

 Vzhledem k vyšším ztrátám na včelstvech bude nutno vyvolat 

diskusi o zvýšení ceny medu.  

 

 Dne 13. března 2003 se v kavárně Evropa scházejí členové, na 
pravidelné schůzi. Nákazový referent přítel Ing. Stanislav Poskočil 

přečetl jména členů u nichž nemá doklad o tom, že odevzdali zimní 
měl na vyšetření. Pokud tito doklad o vyšetření nepředloží, budou 
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písemně oznámeni na Veterinární správu a ta bude postupovat podle 
zákona.  

Opět byla připomenuta povinnost ohlásit na Veterinární správu 

každý podezřelý úhyn včelstva. Náš bývalý člen přítel Petr Šedivý 
přišel o mnoho včelstev a do dnešního dne jejich úhyn neoznámil.  

Přítel Vlach zjistil, že nemusíme hromadně podepisovat 
prohlášení o souhlasu použití našich osobních dat. To se týká jen nově 

přijatých členů. Ostatní jsme ten souhlas potvrdili podpisem při první 
dotaci před několika lety.  

Bez připomínek byl za člena ČSV přijat Jakub Řáda nar. 1989 
z Bohdanče, ul. Šípkova 365.  

MUDr. Radek Hubač a Ing. Martin Hromádko:Jak se včelaří 

v Polsku 

Hlavní náplní tohoto setkání byly poznatky, které si přivezli 
přátelé MUDr. Radek Hubač a Ing. Mardin Hormádko ze dvoudenní 
exkurze do Polska, které se zúčastnili spolu se studenty včelařské 

školy Nasavrky.  

Byli u několika včelařů v okolí Vambeřic a Klodska. Tam došli 

k poznání, že situace ve včelaření je v Polsku odlišná od naši. Tak 
například co se týká léčení, u nich si každý léčí sám a čím chce. 

Používají hodně antibiotika čímž udržují při životě nemocná včelstva a 
tím si nemoci rozšiřují po okolí.  

Za snůškou z vřesu zajíždí se včelami až do vzdálenosti 200 km. 
Jinak hlavní zdroj pastvy mají z maliníku, bylin na pastvinách a z 

medovic.  
Používají mezistěny na trubčí plod, čímž určují kde a v jakém 

rozsahu má včelstvo trubčinu stavět.  
Některý včelař zimuje na 5 až 7 rámcích míry 26x36 cm při 

čemž úl silně uteplí a nechá česno je na průlez jedné včely.  

Oba jsou toho názoru a to, že u nás je včelaření na vyšší úrovni. 
V Polsku si každý med prodává sám, nevyrábějí mateří kašičku ani 

včelí jed. Mají však dobře zvládnutý marketing, takže s prodejem 
medu nemají žádné větší potíže.  

Aktiv v Nasavrkách 

Dne 15. března 2003 Střední odborné učiliště vzdělávací centrum 
Nasavrky a Pracovní společnost nástavkových včelařů uspořádaly aktiv 

v sokolovně v Nasavrkách. Na něm vystoupili známí včelařští odborníci 
jako přítel Boháč, Ducháč, Texl, Ing. Smělý, Miroslav Zelený. Na 

pořadu byly přednášky o dynamice včelí populace a dvoumatečná 
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technologie, o úlech typu Langstroth, o tom, jak přejít na jinou 
rámkovou míru, co s melicitózním medem i o chovu a výměně matek. 
Z naší ZO se nás zúčastnilo asi 10 a nikdo času tam stráveného nelitoval.  

 

Požár kočovného vozu 

Dne 27. března 2003 shořel kočovný vůz přítele Zdeňka 

Matouška. Vůz byl zaparkován několik desítek metrů za svítkovskou 
částí U Trojice. Přítel Matoušek byl v té době hospitalizován 

v pardubické nemocnici. Ve voze uhořelo 18 včelstev a přišel o 
veškeré včelařské nářadí a potřeby včetně 9 hliníkových konví a 

zvedacího zařízení.  

Dne 4. dubna 2003 pisatel těchto řádků byl na místě a pořídil 

tam snímek toho co tam zbylo. Byla to jen hromada popela a zbytky 
ocelové konstrukce, která byla z větší části autogenem odřezána.  

 

Členská schůze s přednáškou přítele Řeháčka 

Dne 14. dubna 2003 jedná výbor v klubovně v Evropském domě. 
Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Ing. Jiří Marhan, Ing. Josef Vlach, 

Ing. Josef Křepela, Ing. Josef Šroll, Ing. Martin Hromádko, Ing. 
Stanislav Poskočil, Zdeněk Matoušek, Ing. Bohumír Pitthard, Oldřich 

Kimler, Josef Havrda.  

První zpráva je, že nepojedeme na zájezd do Žeravic u Přerova, 

nýbrž k příteli Nováčkovi do Kuřimi u Brna. V Žeravicích byl volný 
termín až v červenci.  

Přítel Zdeněk Matoušek předal výboru žádost o odškodnění ze 
Svépomocného fondu za zcela požárem zničený kočovný vůz se včelami 

a včelařskými potřebanmi. Předběžně celková škpoda je ve výši kolem 
45 tisícKč.  

Přítel Evžen Báchor inspirován hradeckými včelaři, kteří 

každoročně pořádají setkání v Hrádku u Nechanic oznámil, že uspořádá 
„Setkání u kočovných vozů úpod Kunětickou horou“ a to dne 3. května 

2003.  

Kdo bude chtít vylepšit včelí pastvu, může si objednat ve 

Výzkumném ústavu lesního hospodářství a myslivosti v Uherském 
Hradišti – Kunovicích řízky včelařské vrby, které je možno ještě nyní 

zasadit. Mají tam 90 druhů vrb a to pylodárných i nektarodárných. Řízky 
jsou po 2, -Kč.  
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Přítel Ing. Josef Šroll coby člen Ústředního výboru ČSV sdělil, že 
na jeho posledním zasedání se neprojednávaly žádné podstatné věci. 
Byla však podána informace o doplnění  směrnice Český med a to o údaj 

že “Med nesmí být filtrován“. Na druhé straně kontroly státních orgánů 
v obchodních řetězcech zjistily, že 23% medů obsahuje antibiotika. Jako 

perličku uvedl, že se jeden obchodník obrátil sám na laboratoř 
Veterinární správy s tím, že dovezl výborný med a chtěl, aby mu tato 

potvrdila oficiálně jeho kvalitu. Rozborem však bylo zjištěno, že jde o 
med umělý… V mnoha jiných medech kontrola našla vysoký obsah 

HMFF, který vzniká hlavně při dlouhém skladování nebo tepelným 
zpracováním. Některé medy k nám dovážené jsou vyráběny ze škrobu 

kukuřice a „obohacené“ 1% přírodního medu.  

Přišla nám povánka na Výroční členskou schůzi ZO Vlčí Habřina, 

která se bude konat 19. dubna 2003 ve Volči.  

 

Na členské schůzi 17. dubna 2003 přijímá přítel Ing. Stanislav 
Poskočil objednávky na formidolové destičky.  

Jsou přijati dva členové : Miloš Lopata z Pardubic, Tyršovo 

nábřeží 1287, včelaří od roku 1980 a staronový člen Josef Hackenberg 
z Bohdanče, Kroupova 325. Přijati byli bez připomínek.  

Přítel Zdeněk Matoušek vznesl dotaz, zda by někdo nevěděl o 
maringotce na cca 10 včelstev. Přišel při požáru o všechno a už se mu 

včelách stýská a to mu bylo v únoru už 78 let!!  

Hlavní náplň tohoto setkání pak byla přednáška přítele Ing. 

Vladimíra Řeháčka z Nasavrk, který hovořil o rojení a výživě včel. 
Uvedl také poznatek k němuž došel přítel Haragsim, když pitval 

včely, které byly krmeny sojapylem a kvasnicemi. Ty byly silně 
nosematické. To jen dokazuje nenahraditelnost pylu jako jediného 

zdroje bílkovin pro včely. Rojení se dá předcházet včasným 
vyrovnáváním síly včelstev. To by mělo začít po 20. dubnu. Mimo 
odebírání plástů se zavíčkovaným plodem ze silných včelstev a těmi 

posilování slabších včelstev, doporučuje přítel Řeháček na druhé 
straně odebírat ze slabších včelstev plásty s  otevřeným plodem a ty 

dávat naopak do silných včelstev. Tím se docílí to, že mladé včely-
krmičky budou mít odbyt na mateří kašičku čímž se zmírní hlavní 

iniciátor rojení.  

Jako perličku řekl, že se v Nasavrkách nedá včelařit 

v tenkostěných úlech od firmy Kolomý. Sám má tyto úly tři a jsou 
poslední ve výkonnosti.  
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Přednáška byla pojata samozřejmě ve větší šíři a o tom, že 
byla zajímavá svědčí i to, že její konec byl až v 19 hodin.  

 

Dne 3. května 2003 se uskutečnilo první Setkání u 
kočovných vozů pod Kunětickou horou“, které zorganizoval Evžen 

Báchor se svojí manželkou.  

I na severní straně Kunětické hory, kde se stanoviště 

kočovných vozů nalézá, se už plně projevuje jaro, vše se odívá do 
svěží zeleně. Jen jediné a tím je počasí nám příliš nepřeje. Kolem 9. 

hodiny, kdy setkání začalo, se spustil májový deštík, který se 
střídavou intenzitou trval téměř celé dopoledne. Protože však včelaři 

nejsou choulostiví a nějaká ta nepohoda je neodradí od příležitosti si 
přátelsky pohovořit, schází se jich na místě několik desítek. Několik 

jich přijelo i z okolních ZO. Přítomna byla i prodejna včelařských 
potřeb z Hradce Králové, která přítomným nabídla dosti široký 

sortiment včelařských potřeb a přijímala i objednávky na 
rozměrnější věci, které se jim nevešly do jejich auta.  

Postupně se středem debaty stal přítel Arnošt Klukas ze 

Břehů, člen základní organizace ČSV Přelouč, který poutavě 
vysvětloval, jak to dělá on, hlavně hovořil o chovu matek.  

O to, aby účastníci netrpěli chladem, popřípadě hladem se 
starala paní Báchorová, která podával teplý čaj a teplou klobásu.  

Setkání končí až po 12. hodině a každý si z něho odnáší 
dobrý pocit sounáležitosti i nějaký nový poznatek pro svoji činnost.  

 

7. května 2003 vydává nákazový referent přítel Ing. 

Stanislav Poskočil formidolové destičky těm, kteří si je objednali. 
  

 

Zájezd do Kuřimi k příteli Nováčkovi 

 
3. června 2003 Zájezd do Kuřimu u Brna na chovatelskou 

stanici přítele Nováčka.  
Sedám k zaznamenání zážitků ještě trochu teplem znavený, 

ale s dobrým pocitem, že se zájezd na chovatelskou stanici k příteli 
Nováčkovi v Kuřimi u Brna vydařil. Z Pardubic vyjíždíme s malým 

zpožděním krátce po šesté hodině ranní. Musíme totiž zajet do 
Starého Hradiště pro přítele Jaroslava Novotného a jeho manželku, 

kterým vypovědělo službu jejich auto. V pěkném klimatizovaném 
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autobusu firmy cestovní kanceláře CHARTOUR bezvadně fungoval 
jeho vnitřní rozhlas. Toho využil předseda přítel Evžen Báchor 
k tomu, aby nás seznámil s historií Kuřimu, s tamními pověstmi, 

heraldikou i s geologickými poměry místa kde Kuřim leží . Cesta 
proto rychle ubíhala. Po krátké občerstvovací zastávce u 

benzinového čerpadla za městem Svitavy jsme pokračovali dále 
směr Brno. Při projíždění Brněncem nás přítel Báchor upozornil na 

to, že projíždíme místem, kde jistý pan Šindler zachránil za německé 
okupace životy mnoha lidem židovského původu, o čemž byl též 

natočen i film s názvem „Šindlerův seznam“. Potom pokračoval se 
základními informacemi o historii brněnského hradu Špilberk i o 

kasematech, které přerušovaně sloužily Rakousko-uherskému 
vojsku. Ve známost však více vešly jako vězení, z něhož nebylo 

úniku a kde byli vězněni nejtěžší zločinci tehdejší doby.  
Přesně v devět hodin zastavujeme před domem přítele 

Nováčka. Již u vstupní branky na jeho zahrádku nás vítají jeho 
včelky. Jejich přítomnost odrazuje několik účastnic zájezdu, které se 
neodvažují vstoupit do branky. Po vstupu na malou zahrádku u 

domu, kde přítel Nováček bydlí, jsme překvapeni tím, co se vše do 
prostoru čítajícího doslova několik desítek metrů čtverečních vejde. 

Vidíme zde na 70 včelstev, převážně ve speciálních Budečácích 
s vysouvacím zařízením a rámkovou mírou 39x30 cm, jichž je přes 

padesát umístěno ve včelinu a to ve třech řadách nad sebou. Zbytek 
je umístěn pod okny domu. Mimo toho je po zahrádce i na malém 

dvorku, spíše atriu za včelínem umístěno přes deset baterií se 
sekcemi, do nichž jsou dávány mladé matky k oplození. Tyto baterie 

o půdorysu běžného úlu budí údiv účastníků nejen tím, že v každé je 
deset sekcí se samostatnými velice důvtipně řešenými výlety, ale i 

precizností jejich provedení.  
V úvodu exkurse se ujal slova zeť přítele Nováčka Lubomír 

Vozdecký, který přítomné stručně seznámil s činností v jejich 

chovatelské stanici i s tím, že se věnují převážně šlechtění kmene 
Vigor, který se vyznačuje zvýšeným čistícím pudem. Mimo toho 

produkují i matky kmenů Troiseck a Singer. Potom se ujal slova 
sám přítel Nováček, který účastníky seznámil s podrobnostmi jejich 

chovatelské činnosti, která je spojena i se značným rozsahem 
administrativní práce. Potom následovala neformální beseda, v níž 

manželka přítele Nováčka předvedla metodu přelarvování , při níž 
používá trubičku z umělé hmoty na jejímž konci je připevněno 

jemné sítko. Touto pomůckou, pomocí ústy vytvořeného podtlaku, 
nasává nejmenší larvičky, které před tím injekční stříkačkou se 

sladkou vodou vyplavila do horních částí buněk. Takto snadno 
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vyhodnotí vhodnost larviček a ty nejmenší pak lehce umisťuje do 
mateřích buněk v chovném rámku.  

Po vzájemné výměně názorů a poznatků si mnozí přítomní 

zakupují oplozené a opalitovými čísly označené matky všech 
zmiňovaných tří kmenů i mateří kašičku a v 11. 40 hodin se loučíme 

a odjíždíme směr Brno. Než opustíme Kuřim, stavujeme se v tamní 
restauraci na obědě a pak pokračujeme k dalšímu cíli naší cesty a to 

na hrad Špilberk, kde v doprovodu mladé průvodkyně procházíme 
kasematy. Prohlídka se zajímavým výkladem, trvá celou hodinu. 

Během ní většina přivítala v kasematech panující nízkou teplotu, 
v jinak velice parném letním dnu. Krátce po 15. hodině vyjíždíme na 

zpáteční cestu, po menším bloudění v Brně se dostáváme na silnici 
směřující k domovu a po kratičké zastávce u téhož benzinového 

čerpadla u Svitav pokračujeme ve směru Pardubice, kam přijíždíme 
v 18. 00 hodin.  

 Mimo poznatků a pěkných dojmů se ti, kdož si zakoupili 
matky, připravují v mysli nejvhodnější způsob, jak nejlépe a bez 
jejich ztráty tyto zužitkovat. Předseda přítel Báchor všem přeje 

bohatou snůšku a připomíná, že příští naše setkání bude až v měsíci 
srpnu. Před tím si musí důvěrníci odebrat léčiva a to poslední středu 

měsíce června v naší klubovně.  
 

Meningokok ve škole v Sezemicích  

V měsíci červnu 2002 jsme se s přítelem Evženem Báchorem 
připravili na uskutečnění přednášky a vystavení skleněného úlku 

s živými včelami v Základní škole v Sezemicích. Z této naší akce na 
poslední chvíli sešlo, když jsme se krátce před tím dověděli, že se 

v tamní škole vyskytl bacil meningokové nákazy, na kterémžto 
základě tam byla vyhlášena karanténa. Jeden žák byl převezen do 
nemocnice v Hradci Králové, kde lékaři bojovali o jeho život. Zápas 

o jeho život dopadl dobře, žák se uzdravil a po prázdninách 
nastoupil do školy.  

 

Melicitoza – nepřítel včel 

11. srpna 2003 se v klubovně schází výbor. Přítomni jsou 

přátelé: Ing. Josef Vlach, Ing. Josef Šroll, Ing. Bohumír Pitthard, 
Ing. Josef Křepela, Oldřich Kimler, Ing. Jiří Marhan, Josef Havrda. 

Omluveni jsou Evžen Báchor a Ing. Stanislav Poskočil, oba jsou na 
dovolené.  

V úvodu je připomenuta situace na Moravě, kde v důsledku 
melicitózního medu uhynuly tisíce včelstev. Největší úhyn byl na 
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Zlínsku. I u nás se melicitoza takto negativně projevila, jednalo se 
však jen o několik málo desítek včelstev, především chovaných 
našimi členy na Vysočině.  

Výbor pověřil přítele Ing. Jiřího Marhana aby za 
nepřítomného předsedu ověřoval podpisy na žádostech o dotace, 

které si členové budou podávat na nastávající členské schůzi.  

Výbor nakonec konstatoval, že prognóza o tom, že v důsledku 

velkých ztrát při vyzimování bude málo medu, což se projevilo na 
počátku jeho výkupu a to cenou 70, -Kč za kilogram se nevyplnila. 

Medu se letos urodilo požehnaně a jeho výkupní cena postupně 
klesala až na 50, -Kč.  

 
 

12. srpna 2003 – sedám ke klávesnici, abych zaznamenal, že 
všichni vzhlížíme k obloze v očekávání změny počasí. Letošní léto 

nám přináší maximum teploty a minimum srážek. Je to sice léto jak 
má být, ale všeho moc škodí. Teploty ve dne se neustále již drahnou 
dobu šplhají k rekordním teplotám a to denně přes třicet stupňů a 

zem je už vyprahlá a touží po vláze. Jak si příroda s námi zahrává. 
Vzpomínáme na to, že právě před rokem a to 7. srpna 2002 začaly 

ničit spousty vody povodí Vltavy a následně Labe. Horké počasí 
panuje i v celé Evropě. Ve Francii zaznamenali už tři tisíce obětí 

veder. V Chorvatsku, v Itálii i na Pyrenejském poloostrově řádí 
ohromné požáry.  

 

Za obnovu včelstev po melicitóze bude zřejmě náhrada  

14. srpna 2003 na členské schůzi, která se koná opět 

v kavárně Evropa ve Spolkovém domě, předávají členové žádosti o 
dotace. S malým zpožděním pak přítel místopředseda Ing. Josef 
Křepela přivítal přítomné konstatováním, že se nám letos dařilo. 

Výnosy medu byly velmi dobré, v obchodech se objevil levnější 
cukr. Doufá, že se úspěšně vydaří i další naše Dny medu.  

Uctili jsme památku dvou našich členů, kteří nás v minulých 
dnech opustili. Byl to Bohuslav Kerzel ze Sezemic, ul. Malá 334 - 

91 let a Jaroslav Hrdina z Pardubic, Na Záboří 1580 – 76 let.  

Za člena byli bez připomínek přijati Miroslav Hříbek 

z Pardubic, Partyzánů 351, který má 8 včelstev a Hynek Prokop též 
z Pardubic, Závodu míru 1844, který včelaří po Františce Valentové 

z Pardubic, Kosmonautů 164.  

Přítomní byli vyzváni, aby pokud jim uhynula včelstva 

v důsledku melicitózy toto nahlásili. V případě, že obnovili včelstva 
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v průběhu sezóny na původní počet, budou mít naději, že dostanou 
nějakou náhradu. Ústředí o tom jedná s vládou.  

Přítel MUDr. Radek Hubač se stal dalším prohlížitelem včel.  

Další náplní schůze byly nadcházející Dny medu, které se 
budou konat 4. a 5. října 2003. Proto se větší část diskuse vedla 

v tom směru, abychom měli co ukázat laikům i včelařské veřejnost.  

Přítel Marhan, který se zúčastnil Valné hromady VČELY 

PŘDBOJ podal krátkou informaci k tomu, jak si tato akciová 
společnost, jejíž akcie vlastní jak naše ZO, tak i mnozí naši členové, 

stojí. Řekl, že v předchozích letech byla ztrátová, loňského roku 
byla poprvé mírně plusová.  

Nakonec někdo z pléna navrhl, abychom se po vzoru 
některých Základních organizací dohodli na nejnižší ceně, za níž 

budeme prodávat med. Na to reagoval místopředseda tím, že 
kartelové ceny nejsou přípustné, toto můžeme jen doporučit.  

 
 
 

 Září 2003 – přípravy na Dny medu jdou do finiše 

 Už v tomto měsíci se veřejnost z programu X. Městských 
slavností Pardubic dovídá o Dnech medu, které připravujeme na 

první říjnový víkend tedy na 4. a 5. ří jna. My se už pilně na tuto 
událost připravujeme. Výhodou nám jsou už předchozí tři ročníky, 

na nichž jsme získali zkušenosti a dosti přičinlivých pomocníků 
z řad našich členů i jejich rodinných příslušníků. Využíváme opět i 

nabídky, která přichází ze Základní školy Staňkova, kde žáci 
v rámci výtvarné výchovy pod vedením učitelek paní Mgr. Hany 

Karcolové a Mgr. Ilony Havlasové vyrobily z papíru další plásty 
včelích buněk obsednuté včelami o délce přes 20 cm. Ty se nám 
velice hodí k výzdobě sálu Druhé divadelní scény Hronovická ulice. 

Dříve to byl Závodní klub národního podniku TESLA Pardubice. 

 Informace z aktivu v Nasavrkách, nový předseda ÚV ČSV  

Nadcházející událostí se také převážně zabývají výborová i 

členská schůze, které se v září konaly. Mimo toho přítel Báchor 
podal informaci o aktivu, který se konal v Nasavrkách a měl název: 

„Aktuální problematika včelaření“. Z nich stojí za zmínku uvést, že 
zimní úhyn včelstev nebyl nijak katastrofální , jak by se zdálo ze 

zpráv tisku a hlavně některých televizních stanic, neboť se 
pohyboval kolem 23%. To že poměrně slušná výkupní cena medu 
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(70, -Kč) začala poměrně rychle klesat a dostala se až na 50, -Kč si 
měli zavinit sami včelaři a to tím, že proti snižování ceny 
neprotestovali a med výkupcům za ni dávali. V medu, který se 

k nám dovážel z Číny, byly zjištěny zdraví škodlivé látky a proto byl 
jeho dovoz z této země zakázán. Podle nového zákona musí mít 

každý chovatel registrační číslo, které mu vystaví Svaz chovatelů. 
To se týká i chovu včel. Další zprávou byla změna ve vyplácení 

příspěvku na zazimování. Tento příspěvek se od letošního roku 
nebude vyplácet a peníze, které na něj byly určeny, se použijí na 

dotaci léčiv a na chov matek. Tím se přibližujeme k pravidlům, která 
platí v Evropské unii. Podpora 150, -Kč na včelstvo však zatím 

zůstává. Novým předsedou Ústředního výboru ČSV se stal namísto 
přítele Mandíka Mgr. Sojka.  

18. září 2003 se na členské schůzi hlásí dobrovolníci, kteří 
přijdou v pátek 3. 10. i o následujícím víkendu pomáhat s instalací 

výstavy, se stavěním stánků i s pořadatelskou službou. Účast členů 
výboru se přepokládá jako samozřejmost.  

Hlavním organizátorem Dnů medu je opět jednatel př. Josef 

Vlach.  

  

 V pátek 3. října 2003 se od 16. hodiny začíná práce na 
instalaci výstavy. Přítel Václav Bureš s Adolfem Bartoněm přivážejí 8 

zapůjčených stánků, které ihned stavíme. Na tmavý závěs v pozadí 
jeviště připevňujeme výzdobu vyrobenou žáky Základní školy 

Staňkova. Na stoly umisťujeme předměty, které na výstavu zapůjčili 
někteří členové.  

IV. ročník Dnů medu – první den   

Od rána v sobotu 4. října 2003 začínají přijíždět pozvaní hosté. 

Letos mezi nimi jsou i vzácní hosté a to velvyslanec Slovinska 
v České republice Drago Mirošič, primátor města Pardubic Ing. Jiří 
Stříteský a slovinský včelař Ivan Atelšek. V devět hodin je na podiu 

jeviště přivítal předseda ZO Evžen Báchor. Po zdravicích obou 
Slovinců si vzal slovo primátor města, který nám poděkoval za to, co 

děláme pro naše město. Vyzval nás, abychom se na příštích Dnech 
medu pochlubili vlastním praporem a popřál nám hodně úspěchů 

v naší užitečné práci a Dny medu otevřel. V té době se už začal sál 
plnit návštěvníky. O tom, že se měli na co dívat vypovídá následující 

stručný výčet.  

  Vlevo od vchodu mohli ochutnávat i koupit medovinu firmy 

APICOR – Boháč z Rudníku u Trutnova. Potom následoval stánek, 
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kde manželka přítele Vlacha dávala dětem možnost vyzdobit si 
medový perníček. U dalšího stolu přítel MUDr. Radek |Hubač nabízel 
propolisovou tinkturu a mast i med a na protější straně od jeviště přítel 

Ing. Jiří Vojtěch předváděl techniku měření vodivosti medu. Vedle 
něho se činil zahrádkářský rádce pan Josef Hrstka, který tam měl navíc 

tabla s vyobrazením a popisem 120 jedovatých rostlin. V levém 
zadním rohu sálu byl stánek prodejny „Včelaření hrou“ z Hradce 

Králové, kde si mohli zájemci zakoupit či objednat rozličné včelařské 
potřeby. Na protilehlé straně od vchodu byl pak stánek, kde předváděl 

svoji práci dráteník pan Aleš Kulhánek, který má malou provozovnu 
naproti hotelu Zlatá Štika. Ten mimo drátování prodával lampy 

z krystalické soli.  

 Dále v jednom stánku vystavil svůj med slovinský včelař Ivan 

Atelšek, který měl na sobě po oba dny starodávný včelařský kroj 
včetně černého širáku na hlavě. Med mohli návštěvníci ochutnávat. 

K ochutnání u jeho stánku byla i hruškovice s medem i bez medu. 
Vedle, a to přímo proti vchodu do sálu, měla stánek a ohrádku paní 
Černilová, majitelka kozí farmy v Licibořicích na Chrudimsku. 

V ohrádce pak po oba dny byly dvě hnědé kozičky, které přitahovaly 
pozornost jak malých tak i velkých návštěvníků. Jejich mírnost i 

čistota pak ovlivňovala přítomné, kteří si kupovali nabízený kozí sýr.  

 Následoval stánek firmy JaJa ze Svítkova. Tam byl nabízem 

široký sortiment zdobených medových perníčků, které šly na odbyt. A 
to už jsme v pravém vzdálenějším rohu sálu, kde přítel Pitthard se 

svoji manželkou nalévají na ochutnání několik druhů medoviny a to 
zcela zdarma.  

 Na několika stolech pod jevištěm pak předvádějí své umění 
žákyně Floristické školy z Hradce Králové – Ruseku. Vkusně vázané 

kytičky živých i suchých květin udělaly radost jak těm, kteří si je 
zakoupili, tak i těm, kteří jimi byli obdarováni.  

U vedlejšího stolu pak předvádí paní Zdenka Moravcová, jak se 

dají krásně nazdobit medové perníčky. O tom, že to manželka našeho 
dlouholetého člena a funkcionáře přítele Josefa Moravce ze Žižína 

opravdu umí skvěle, svědčí ta skutečnost, že je zvána i na celostátní 
akce, kde předvádí své umění. Po mnoho let také vedla kurzy pečení a 

zdobení medových perníčků, jichž se zúčastňovaly naše manželky a 
dcery.  

  Na dalších několika stolech má rozloženou nejrůznější 
literaturu přítel Jaroslav Kraus. Jsou u něho k vidění včelařské 

časopisy přes půl století staré i jiné historické tištěné včelařské 
relikvie. Na konci řady stolů pod jevištěm je pak vystaven žlutě 
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natřený úl typu Budečák s popiskem, že představuje jeden 
z historických, pomalu ustupujících úlů a že v něm doposud někteří 
včelaří a to mnozí z nich velmi úspěšně.  

 Napravo od dveří je pak řada panelů a na nich základní 
informace a zajímavosti ze života včel i včelařů. Nechybí tam 

fotografie a vzpomínka na našeho člena přítele Aloise Čapka z Rosic 
n. Labem, ani snímky z našich zájezdů uskutečněných v posledních 

třech letech.  

  Bylo tam také pěknou češtinou sepsané poděkování za 

roj včel, zaslané spisovatelem a farářem Jindřichem Šimonem 
Baarem děkanu z Třebotova Sakslovi: 

 

Drahý bratře,  

okem na včeličky patře, jak se snaží dobře chovat,  

spěchám se Ti poděkovat za Tvůj vpravdě cenný dárek .  

V době, kdy za prasat párek celé jmění nutno dát,  

v době, kdy i hloupá koza bohatstvím se může zdát,  

kdy i králík - jaká próza - tužbou všech se může stát,  

a kdy husa, Bože, husa vzácnější se může zdát nežli básníkova  

múza, kdy i pouhý cerbulát stojí peněz strach a hrůza,  

tedy v také době poslal jsi mi, hoj, dobytečka celý roj! 

 

K větší boží cti a slávě učil jsem ve škole právě hodné dítky,  

nebes kvítky, katechismus v třídě třetí. V tom Ti pro mne 

někdo letí,  

čerstvo bych domů šel, že jsem dostal nůši včel.  

 

Na cestě již krejčík bledý, jako stěna, vedle dcerka jeho 

vyděšená 

ukazuje, abych vrátky dal se rovnou do zahrádky.  

Tam, hle, vskutku včeličky - dušičky, drahý národ muší, 

obletuje 

nůši. Rojáček sic při tom také byl, kam Jsi opatrně včelstvo 

skryl,  

ale cestou milý národ včelí do nůše se přestěhoval celý.  

 

Slušně představiv se, jako jejich nový pán, aby neřekly snad,  

že jsem hrubián, oblík jsem se jako biskup v paramenty,  
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v roucha obřadná pro včely sakramenty, kuklí mitru vzal jsem 

na palici, na každou pak ruku rukavici, rychle vzbouřil jsem 

hned 

celý dům, aby rozfoukali incensum, sám jsem pro jistotu v 

ruce nes 

se stříkačkou dokonalé Asperges.  

 

A hle, než bys vyřkl slovo "švec", podařila se ta těžké věc:  

včely z nůše byly v úle podle mé i jejich vůle. Kostelník jen  

mrknul na drát, jak lze s včelami si zahrát a já obřadná zas 

svlékl 

roucha, abych bez žihadla, zdráv a čist naškrabal Ti tento 

list.  

Co jsem dlužen ptát se bojím - při těch cenách, jak jsem 

napsal výš- 

nadějí však tou se kojím, že za toho, jenž Tobě píše, Bůh 

zaplatí Ti 

bohatě, byť ne třeba ve zlatě, ale za to na polích a v dobytku  

dá Ti hojně užitku.  

 

A tak končí těchto řádků pár, vděčný soused Tvůj 

        J. Š. Baar 

V Ořechu 9. 6. 1916 

 

Post scriptum: Až se spolu někdy slezem, povíme si víc.  

   Roj je krásný, ohromný, včely už teď - odpoledne 

   nosí.  

 Zaplatím rád. D í k y !  

     

 

 Na závěr ještě dvě malé poznámky: 1. Psal se tehdy rok 1916, 

tedy druhý rok první světové války. Všeho bylo málo, zejména 
potravin a vše bylo silně předražené. 2. Kostelník Císařovský, který se 

svojí dcerou roj dopravil do Ořechu, kde J. Š. Baar působil, byl krejčí.  
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 Zbývá ještě popsat to, co se nalézá na stolech rozmístěných na 

ploše sálu. Na nich jsou různé včelařské pomůcky a předměty náčiní 
určené pro poučení široké veřejnosti. Uprostřed sálu je pak na několika 
stolech 86 soutěžních vzorků medu. Vzorky jsou umístěny po okrajích 

stolů a uprostřed jsou vystaveny poháry a další ceny pro nejlépe se 
umístivší včelaře. Kolem nich je bohatá květinová výzdoba. Letos se 

poprvé mohli soutěže o nejlepší med Pardubicka zúčastnit i 
mimopardubičtí včelaři. Této možnosti využil předseda ZO ČSV 

Holice přítel Bedřich Centner a náš host ze vzdáleného Slovinska Ivan 
Atelšek.  

Krátce po zahájení Dnů medu se ujímá své práce desetičlenná 
porota a začíná hodnotit 86 soutěžních vzorků medu. V kriteriích, 

podle nichž jsou vzorky medu hodnoceny dochází oproti minulosti 
k menším změnám. Nehodnotí se viskozita a barva medu a na druhé 

straně je nově hodnocen obsah vody.  
V té době začíná také přibývat návštěvníků, kterých tento první 

den zaznamenáváme dosud nevídaný počet. Potěšující je to, že je mezi 
návštěvníky i hodně mladých lidí a dětí. Ty láká možnost ochutnání 
medů i pohled na živé včely, který se jim naskýtá u proskleného úlku. 

O jejich zájmu svědčí nespočet dotazů, kterými zahrnují pořadatele.  
Obklopen zájemci o výrobu svíček byl Jan Holec 

z Choustníkova Hradiště, který předváděl výrobu svíček ze včelího 
vosku máčením. Kdo měl zájem, mohl si zadarmo pro sebe svíčku 

vyrobit. Vystavoval též svíčky odlité a ručně zdobené. Co svíčka to 
pěkný originál.  

 Od 11. hodiny program obohacuje vystoupení folklorního 
dětského souboru Perníček ze Základní umělecké školy Havlíčkova 

ulice svým pásmem písní a tanců, za něž sklízí silný potlesk. Soubor 
ve 12 hodin střídá dechová kapela Živaňanka. Radost z jejich pěkných 

písniček a hudby však kazí velké množství decibelů, které byly 
příčinou toho, že řady posluchačů velice prořídly.  

Další část programu a to od 14. hodiny zajistil náš člen přítel 

MUDr. Radek Hubač, který zájemcům v malém sále v 1. poschodí 
přednášel o vlivu včelích produktů na lidský organismus.  

Potom až do konce prvního dne podbarvovala atmosféru 
prvního dne tichá reprodukovaná hudby. Po 17. hodině výstavu 

uzavíráme a rozcházíme se s dobrým pocitem, že naše činnost poutá 
stále větší zájem veřejnosti a že se nám snad daří zasívat semínka 

zájmu o včelaření mezi mladými lidmi.  
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druhý den 

V neděli zahajujeme druhý Den medu o půl deváté. Po 
zkušenosti z prvního dne jsme upustili od vystoupení dechové kapely 

Živaňanka. Potom namísto folklorního souboru Radost, který se v noci 
na neděli vrátil z ciziny, jsme přivítali a vyslechli od 12. 30 do 13. 30 

hod. produkci dechového souboru BRASS-BEND ze Základní 
umělecké školy Lonkova ulice. Žáci této školy nám předvedli své 

umění v různých hudebních žánrech. I jejich vystoupení se přítomným 
velmi líbilo.  

Mimo ukázky řemesel, chovu koz byla odpoledne uskutečněna 
beseda se slovinským včelařem Ivanem Atelšekem.  

V 15. 00 hodin byly slavnostně vyhlášeny výsledku soutěže o 
nejlepší med. V celkovém hodnocení se nejlépe umístil slovinský 

včelař Ivan Atelšek, jehož jeden vzorek na prvním místě 344 body a 
druhý na místě třetím 342 body. Z hostů se pak ještě pěkně umístil 

přítel Jan Macháček ze ZO Hradec Králové s 331 bodem za 
medovicový med. Protože hosté byli hodnoceni mimo soutěž, ze členů 
naší ZO se jako první umístil přítel MUDr. Radek Hubač (též 344 

bodů) 2. přítel Vlastimil Benadik (339), 3. přítel Ing. Josef Vlach (339) 
– o pořadí mezi druhým a třetím místem rozhodoval nižší obsah vody 

v medu, 4. přítel Oldřich Vondrouš (337), 5. přítel Josef Červinka 
(336), 6. přítel Pavel Dědek (334), 7. přítelkyně Ing. Jitka Duchová 

(334), 8. přítel Ing. Bohumír Pitthard (332), 9. přítel Josef Piskač 
(332), 10. přítel Ing. Josef Šroll (330), 11. přítel Josef Červinka (330), 

12. přítel Josef Havrda (330), 13. přítel MUDr. Radek Hubač (328), 
14. přítel Vlastimil Benadik (328), 15. přítelkyně Ing. Jitka Duchová 

(328), 16. přítel Josef Vondrouš (328), 17. přítelkyně Ing. Jitka 
Duchová (328), 18. přítel František Malovec (327), 19. přítel Josef 

Havrda (327), 20. přítel Jaroslav Novotný (325) a tak dále. Z těchto 
prvních na dvaceti místech umístěných medů vyplývá, že byli porotci 
velice přísní a že body šetřili, neboť ani jeden z nejlepších nepřesáhl 

400 bodů z 500 možných. Hodnoceno bylo 5 kritérií a to chuť, obsah 
vody, čirost, vůně a čistota. Ti co se umístili na prvních třech místech, 

dostali opět krásné keramické poháry, další tři obdrželi perníkové 
chaloupky a košíčky a do 12. místa pak Osvědčení o umístění 

v soutěži o nejlepší med. Vyhlášení a předání cen proběhlo za 
pozornosti přítomných na jevišti druhé divadelní scény.  

Tak jako všemu i Dnům medu byl v podvečer neděle 5. října 
2003 konec. Na místě zůstali jen ti, kdož pomohli s vyklizením sálu, 

s rozložením a odvozem exponátů a zapůjčených stánků. Pisatel těchto 
řádků pak za velice včelám nepříjemného počasí – zima 3°C, vítr, déšť 

– vracel dva plásty se včelami zpět do jejich úlu. Však jej také včely 
patřičně odměnily – ani žihadla nespočítal.  
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13. října – výbor, klubovna, mor včelího plodu, budeme mít 

vlastní prapor a uniformy? 

Přítomni jsou přátelé Evžen Báchor, Ing. Josef Křepela, Ing. 

Josef Vlach, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Jiří Marhan, Ing. Bohumír 
Pitthard, Josef Havrda.   

Předseda děkuje přítomným, kteří přispěli ke zdárnému průběhu 
Dnů medu. Konstatuje, že tato naše akce přerostla rámec našeho 

spolkového života a že jsme dosavadními jejími čtyřmi ročníky 
založili dobrou tradici. Řekl, že jsme je pojali jako vyvrcholení naší 

činnosti a že dnes jsou zaměřeny i pro širší veřejnost. Doufá, že se 
nám podaří v budoucích letech v této nastoupené cestě pokračovat. 

Vedení města Pardubic vyhodnotilo naše Dny medu jako nejlepší akci 
v rámci Městských slavností. V posledních několika letech se 
postavení pardubických včelařů hodně změnilo. Ještě před třemi, 

čtyřmi lety jsme se scházeli téměř na předměstí a dnes se máme kde 
scházet, máme svoji klubovnu i slušně zavedenou tradici našich Dnů 

medu.  
 Soutěž o nejlepší med byla velmi vyrovnaná, neboť většina 

vzorků pochází z oblasti se stejnými snůškovými poměry. To byl asi 
důvod vítězství medu z Vysočiny, který se od ostatních odlišoval. 

Kritérium, které jsme nově letos zavedli a to měření obsahu vody 
v medu je velmi objektivní. Jako takový je však hodnocen jen jedním 

bodovým ziskem a konečný výsledek tedy příliš neovlivňuje. Proto by 
bylo napříště vhodné bodový zisk z měření násobit počtem porotců, 

aby konečný výsledek ovlivnil podstatnějším způsobem.  
Dny medu neušly pozornosti sdělovacích prostředků. Ty o nich 

referovaly buď ještě v době jejich konání i ve dnech následujících. 

Články přinesly deníky MF Dnes, Pardubické noviny a Právo. 
Reportáže se objevily i v rozhlase a v televizi.  

Z dosud pořádaných měly letošní dny medu nejvyšší účast 
návštěvníků. Příští této naší akce by se měl zúčastnit včelař z Itálie, 

který obhospodařuje 1500 včelstev. Uvidíme, zda se nám tento záměr 
podaří uskutečnit.  

Že nechodí neštěstí po horách, ale po lidech se přesvědčil i náš 
člen přítel Ing. Stanislav Panuš. Zatím kusá, leč krutá zpráva a to, že u 

něho byl potvrzen mor včelího plodu, a to v ranné stadiu v několika 
málo buňkách. Věříme také, že z toho nemají radost ani včelaři 

z přeloučské základní organizace na jejím uzemí obec Krasnice, kde 
přítel Panuš včelaří, leží. Jejich reakce byla však nepřiměřená. Jejich 

člen přítel Kohoutek, jinak též předseda Okresního výboru ČSV měl 
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prohlásit, že jim tam zanášíme všechny nemoci. Zatím sice není znám 
zdroj, z něhož se včely přítele Panuše nakazily, faktem však zůstává 
skutečnost, že právě na jejich území se několik ohnisek této 

nebezpečné choroby v nedávné minulosti našlo. Přítel Kohoutek 
změnil názor, až když viděl vzorně vedená včelstva přítele Panuše.  

Přijmuli jsme výzvu primátora města 

Přítel Báchor se také připojil k názoru primátora v tom, že 
bychom si měli pořídit prapor a uniformy. Jimi bychom se ještě více 

zviditelnili a mohli bychom jimi reprezentovat město při různých i 
zahraničních návštěvách. Navíc naši činnost velmi kladně hodnotí 

vedení města, od něhož můžeme také získat určitou podporu. Z jeho 
slov vyplynulo, že s tím nejen souhlasí, ale že už učinil v tomto směru 

sám určité kroky. Navštívil muzeum, kde získal první informace. 
Pronesl také úvahu o zřízení cechu, jako vyšší organizační složky. Přes 

zimu bychom podle něho měli v těchto věcech pokročit.  
 
Přítel jednatel Ing. Josef Vlach opětovně navrhl, aby se 

v Pardubicích uskutečnila celostátní konference vynálezců a 
zlepšovatelů. Podle přítele Báchora bychom takovou akci nebyli 

schopni zvládnout.  
Není také možno přehlédnout, jak zadrhává spolupráce naší 

Základní organizace s Okresním výborem Českého svazu včelařů.  
 

17. října 2003 mimořádně v pátek členská 

Za nepřítomného přítele Báchora, který byl v té době ještě 
v Nasavrkách, kde absolvuje včelařskou školu, schůzi řídil 

místopředseda přítel Ing. Josef Křepela. Poté co poděkoval všem, kteří 
pomohli na Dnech medu i těm, kteří věnovali med v dárkových 
skleničkách, vyzval členy, aby popřemýšleli nad tím, co bychom měli 

na příštích dnech medu udělat lépe, či co bychom mohli nově zařadit.  
Přítel pokladník Ing. Marhan konstatoval, že žádosti od dotace 

obdržel od všech členů, k dnešnímu dni mu chybí jen registrace od tří 
členů, kteří mají svá včelstva mimo území naší ZO a to přátel Adolfa 

Bartoně, Stanislava Horáčka a Ing. Stanislava Panuše. Bez potvrzení 
od příslušné ZO ČSV, že tam mají včelstva zaregistrována, a že u nich 

nežádají o dotace, by jim ani zde nemohly být tyto dávky vyplaceny. 
Na to se ke slovu přihlásil přítel Stanislav Horáček z Čepí, který 

prohlásil, že má 7 včelstev umístěno v Seči. O dotaci na tato včelstva 
nežádal v Seči ani zde v Pardubicích. Žádost podal pouze na 30 

včelstev, které má ve svém bydlišti.  
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Za zaznamenání pak stojí informace přítele Křepely, že budeme 
reagovat na výzvu primátora města a že naším cílem bude mít vlastní 
prapor.  

Slovo ke Dnům medu si vzal i náš bývalý předseda přítel 
Oldřich Vondrouš ze Stéblové. Ten se tam v sobotu seznámil 

s předsedou ZO ČSV Letohrad s nímž nejen diskutoval, vzal jej také 
k sobě domů i ke včelám. Líbila se mu předváděná výroba svíček. 

Velmi pěkná byla i přednáška hosta ze Slovinska. Podle něho tam bylo 
hodně pěkného k vidění. V závěru si posteskl slovy: „Dokud jsem byl 

předsedou, tak bychom se na toto nezmohli, teď jsou ve výboru lidé, 
kteří to zvládli“. Od tak zkušeného včelaře takováto poklona a uznání 

potěší… 
Přítel Ing. Josef Šroll krátce informoval o výměně ve funkci 

předsedy Ústředního výboru Českého svazu včelařů, kde Ing. Josefa 
Mandíka v srpnu vystřídal Mgr. Luděk Sojka, původním povoláním 

učitel, nyní pracovník Ministerstva školství mládeže a tělovýchovy 
České republiky.  

 

Spory moru jsou zjistitelné i v měli 

 
10. listopadu 2003 se v klubovně schází výbor k pravidelné 

schůzce před schůzí členskou. Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, 
Ing. Josef Křepela, Ing. Josef Vlach, Oldřich Kimler, Ing. Stanislav 

Poskočil, Zdeněk Matoušek, Ing. Martin Hromádko, Ing. Bohumír 
Pitthard, Josef Havrda.  

Jednatel přítel Ing. Vlach přečetl vyhlášku Krajské veterinární 
správy Pardubice, týkající se opatření souvisejících se zjištěním 

ohniska moru včelího plodu u našeho člena přítele Ing. Stanislava 
Panuše. Ten odeslal dva plásty, které se mu zdály podezřelé do 
Výzkumného ústavu včelařského v Dolu, kde byla v několika buňkách 

skutečně tato nebezpečná nákaza potvrzena. Přestože se jednalo o 
takto časně zjištěné ohnisko, bylo nařízeno utracení všech včelstev a 

spálení veškerého spalitelného inventáře. Popelem lehlo 60 úlů, 
z nichž nejstarší byl šestiletý, k tomu navíc 70 nástavků, 250 nových 

souší a řada dalších věcí. Z vyhlášky k tomuto případu vydané vyplývá 
jedna novinka a to, že se budou vzorky zimní měli z ochranného 

pásma vyšetřovat nejen na varoázu, ale též na mor včelího plodu.  

Likvidace u přítele Panuše byla již provedena. Od nás se 

zúčastnil předseda přítel Báchor. Škoda činí 60 tisícKč.  

Příteli Báchorovi i na adresu Magistrátu města Pardubic došly 

dopisy od slovinského včelaře Ivana Atelšeka, v nichž tento děkoval 
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za pozornost a za přijetí, které se mu u nás dostalo i za poznatky, jež si 
od nás ke své další včelařské činnosti odvezl.  

 

13. listopadu 2003 naše poslední setkání 

Tohoto dne se koná naše poslední letošní setkání členů. Toho 
využívá předseda ZO přítel Evžen Báchor, aby poděkoval všem za 

práci, kterou v uplynulém roce pro naše včelařství vykonali. 
Připomněl, že se nám dostává uznání nejen z Magistrátu města, ale též 

od celé společnosti. To se promítá do dnes vyplácené podpory od 
našeho státu. Uvedl, že bychom měli svoji činnost zdůraznit i navenek 

a to vlastní vlajkou a odznaky. Na obojí už máme návrhy. Vlajka i 
odznaky ponesou nápis „Pardubičtí včelaři“. Oba návrhy nechává 

kolovat mezi členy. Současně přítel Křepela sestavuje seznam zájemců 
o odznaky, abychom mohli nechat vyrobit jejich potřebné množství . 

Jen na této schůzi o odznak projevilo zájem přes 50 členů, kteří ihned 
složili zálohy po 50, -Kč.  

Přítel Báchor tlumočil pak pozdrav, který všem zaslal slovinský 

včelař Ivan Atelšek, který také napsal, že přivítá každého, kdo jej 
v jeho vlasti navštíví.  

V další části našeho setkání přítomné informoval o výskytu 
moru na území ZO ČSV Přelouč, tedy v našem bezprostředním 

sousedství. Po organizačních připomínkách jako je povinnost odevzdat 
vzorky zimní měli k vyšetření na varoázu, nástinu naší činnosti 

v příštím roce, popřál všem pěkný zbytek roku, bohatou vánoční 
nadílku a úspěchy v další včelařské činnosti a naše poslední setkání 

ukončil.  

Protože jsme tento den neměli k dispozici zesilovací zařízení, 

musel přítel Báchor vynaložit veškerou sílu svého hlasu, který pak 
v závěru téměř ztratil.  

Abychom ušetřili za poštovné, které je rok od roku vyšší, 

rozdával se při výplatě podpory oběžník, v němž byly potřebné 
základní informace týkající se příštího roku 2004. Na doplnění ještě 

informaci o výši podpory, kterou jsme ze státní pokladny dostávali. 
Bylo to jako v minulých letech opět 150, -Kč na včelstvo. Při té 

příležitosti se ihned vybíraly od každého člena následující částky: 150, 
- jako členský příspěvek a následně z každého včelstva 16, -Kč na 

činnost Ústředního výboru Českého svazu včelařů a do Svépomocného 
fondu, 5, -Kč na činnost Základní organizace ČSV a 8, -Kč na léčiva.  
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Co nám dává členství v ČSV 

 Mnohým se zdá příliš vysoký členský příspěvek. Člen ČSV 

však dostává časopis Včelařství každý měsíc poštou až do domu a to 
zcela zdarma. Každý je pojištěn pro případ těžké újmy na zdraví či 

smrti. Každý člen má právo požádat o přímou právní pomoc právníka 
ČSV v otázkách týkajících se včelařství. Tato pomoc je poskytována 

zdarma pokud je dodržena Směrnice ČSV č. 3/2003. Českým svazem 
včelařů zřízený Svépomocný fond pak přispívá ke zmírnění či celé 

úhradě škod, které členu vznikly za rozmanitých okolností podrobně 
stanovených ve Statutu Svépomocného fondu ČSV. Dále není možno 

zapomenout na osvětovou činnost, kdy si každý člen má možnost 
rozšiřovat své znalosti jak při přednáškách včelařů – odborníků, tak i 

při vzájemných výměnách zkušeností. Praktikovanou jednotnou 
metodiku léčení a zajišťování léčiv pro všechny členy nám závidí 

včelaři mnoha okolních zemí, neboť díky tomuto postupu se daří 
tlumit zejména varoázu při minimálním zatížení včelích produktů 
chemikáliemi. Z tohoto stručného výčtu výhod, které z členství v naší 

včelařské organizaci vyplývají, je zřejmé, že roční členský příspěvek, 
není nikterak přemrštěný.  

Zemřela Zdenka Moravcová 

Poslední listopadový den nám dochází smutná zpráva a to že 
dne 27. listopadu 2003 ve věku 75 let zemřela po krátké nemoci paní 

Zdenka Moravcová ze Žižína čp. 13. Po mnoho let byla členkou naší 
Základní organizace a do povědomí vešla jako neúnavná propagátorka 

pečení a hlavně zdobení medových perníků. Zpráva o jejím odchodu 
velice nás překvapila, neboť ještě před necelými dvěma měsíci její 

umění obdivovali na našich Dnech medu mladí i staří návštěvníci a 
kdy ona sama byla plná elánu.  

Závěr roku 

Co k roku 2003 dodat na závěr. Byl to rok, který se jevil 

zpočátku velmi nepříznivě. Velice teplý leden a na to až nezvykle 
mrazivý únor a pozdní nástup jara nevěstil pro jarní rozvoj včelstev nic 

dobrého. Z mnoha oblastí naší republiky byly hlášeny nezvykle 
vysoké zimní ztráty včelstev, ve většině zaviněné pozdními snůškami 

melicitózního medu. Na Pardubicku se však tento, pro včely těžko 
stravitelný med téměř nevyskytl a tak nepřízeň dobře zaopatřená 

včelstva přežila.  
Chmurné vyhlídky, které se po zimě nabízely, však naštěstí 

nevyšly a rok 2003 byl nadmíru po medné stránce úspěšný. Sám 
pisatel jako hobby včelař dokonce dosáhl výnosu do té doby pro něho 
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nejvyššího a to něco přes 50 kg ze včelstva. Řada jeho známých na 
tom byla stejně a co je možno s potěšením konstatovat, že nikde 
v okolí nebyly slyšet žádné nářky na slabý výnos medu. Příčinu stále 

se zlepšujících výnosů spatřujeme ve stále se zlepšujícím stavem 
ovzduší. Už není cítit kysličník siřičitý, jako tomu bylo ještě před 

patnácti lety. Též volnější rozhodování zemědělců, co na svá pole 
nasejí, obohatilo téměř všude včelí pastvu, zejména vyséváním řepky, 

svazenky, kukuřice. Při tom v nejbližším okolí nebyl letos žádný 
mimořádně bohatý zdroj nektaru o medovici nemluvě, ta se zde 

vyskytuje v malém rozsahu jen za deset či více let. Včelstva má 
umístěna na samém jižním okraji Pardubic v Jesničánkách, ulice 

Konečná.  
Letos jsme byli ušetřeni problému zvanému mor včelího plodu. 

Ten se však vyskytl v našem sousedství a postihl bohužel našeho 
člena.  

V květnu uskutečněné setkání u kočovných vozů se vydařilo a 
mohlo by se stát i další tradicí , což by obohatilo ještě více náš 
spolkový život.  
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